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W tekÅ›cie pt. &bdquo;OskarÅ¼am was o&hellip;&rdquo; pisaÅ‚em m.in. o braku wÅ‚aÅ›ciwego
nadzoru na stadninÄ… koni w Janowie Podlaskim przez pracowników &ndash; kiedyÅ› ANR
&ndash; a dziÅ› KOWR. ChodziÅ‚o o Filipa Sondija, dyrektora komórki nadzoru wÅ‚aÅ›cicielskiego
oraz Marka Wachela, obecnie jedynego inspektora hodowli, któremu podlegajÄ… wszystkie
stadniny koni. Z moich informacji wynika, Å¼e w ostatnich dniach Filip Sondij zostaÅ‚ odwoÅ‚any ze
stanowiska. Czy ma to zwiÄ…zek z fatalnÄ… sytuacjÄ… w SK Janów Podlaski, oficjalnie nie
wiadomo, ale jest wielce prawdopodobne, Å¼e tak. A co z Markiem Wachelem?

W tym tekÅ›cie chciaÅ‚bym opisaÄ‡ dwie inne sytuacje (inne niÅ¼ Janów Podlaski), które
Å›wiadczÄ… o tym, Å¼e dziaÅ‚ania Marka Wachela jako inspektora hodowli niespecjalnie dobrze tej
hodowli sÅ‚uÅ¼Ä…. Obie sytuacje siÄ™ zresztÄ… ze sobÄ… wiÄ…Å¼Ä….Ogier DÅ¼agas, czyli
jak zmarnowaÄ‡ dobrÄ… szansÄ™Pierwsza dotyczy urodzonego w 2012 roku w Stadninie Koni
Prudnik ogiera maÅ‚opolskiego DÅ¼agas (Szkrab &ndash; DÅ¼aga po Grey). Jego rodowód
sugeruje, Å¼e koÅ„ powinien mieÄ‡ predyspozycje sportowe, zwÅ‚aszcza do WKKW. Wszak Szkrab
(po Arcus xx) i Grey (po Cynik xx), oba ogiery ochabskiej hodowli byÅ‚y uÅ¼ywane z powodzeniem
w tej konkurencji. Poza tym w rodowodzie DÅ¼agasa  wystÄ™puje jeszcze walewicki Len (babka 
DÅ¼onka jest po tym ogierze), olimpijczyk z Moskwy w WKKW. W 2016 roku DÅ¼agas przeszedÅ‚
100-dniowy trening w ZT w Bielicach. Podczas próby koÅ„cowej zostaÅ‚ sklasyfikowany na 3.
miejscu, ale byÅ‚ najlepszy spoÅ›ród koni polskiej hodowli (zarówno xo, jak i sp). UzyskaÅ‚ drugÄ…
ocenÄ™ za skoki luzem, skoki pod jeÅºdÅºcem i pracÄ™ w galopie, najlepszÄ… za pracÄ™ w
stÄ™pie, pracÄ™ w kÅ‚usie i próbÄ™ wytrzymaÅ‚oÅ›ciowÄ… (kros). Kiedy DÅ¼agas zaczynaÅ‚
trening w Bielicach, ówczesny prezes SK Prudnik, Dariusz Åšwiderski, majÄ…cy Å›wiadomoÅ›Ä‡
duÅ¼ych moÅ¼liwoÅ›ci tego konia, zdecydowaÅ‚, Å¼e w razie zdania próby ogier w drodze
powrotnej zostanie skierowany do pobrania i zamroÅ¼enia nasienia, aby kariera rozpÅ‚odowa nie
przeszkadzaÅ‚a mu w treningu sportowym w WKKW. Niestety, zanim trening konia w ZT dobiegÅ‚
koÅ„ca, we wrzeÅ›niu 2016 roku, Dariusz Åšwiderski zostaÅ‚ zwolniony z pracy. Nowy prezes
Stadniny, Józef StÄ™pkowski, nie wykazaÅ‚ zainteresowania takim pokierowaniem kariery tego
konia. Nowy prezes miaÅ‚ inne podejÅ›cia do sportu jeÅºdzieckiego w ogóle &ndash; po prostu
zlikwidowaÅ‚ WKKW w stadninie. W ten sposób z trudem prowadzona praca w tej dyscyplinie,
poparta sukcesami (3 medale w MPMK juÅ¼ w pierwszych dwóch sezonach, pod debiutujÄ…cymi w
WKKW jeÅºdÅºcami) poszÅ‚a na marne. W grudniu 2016 roku ogierem DÅ¼agas, którego przejazdy
na próbie dzielnoÅ›ci moÅ¼na byÅ‚o zobaczyÄ‡ na portalu PZHK, zainteresowaÅ‚ siÄ™ francuski
wukakawista Thomas Carlile. Dwukrotny uczestnik ME w WKKW, a przede wszystkim jeÅºdziec,
który szeÅ›ciokrotnie wprowadzaÅ‚ dosiadane przez siebie konie na podium Mistrzostw Åšwiata
MÅ‚odych Koni w WKKW, w tym 3 razy na najwyÅ¼szy stopieÅ„. Prawie wszystkie dosiadane przez
niego konie byÅ‚y albo angloarabami, albo byÅ‚y sf, ale z duÅ¼ym udziaÅ‚em krwi angloarabskiej. 
Thomas Carlile przyjechaÅ‚ specjalnie z Francji do Prudnika, aby zobaczyÄ‡ i wypróbowaÄ‡ 
DÅ¼agasa pod kÄ…tem jego startu w mistrzostwach Å›wiata w 2017 roku w kategorii 5-latków.
Próba wypadÅ‚a znakomicie i  Francuz wyraziÅ‚ chÄ™Ä‡ zakupu tego konia za zaproponowane
przez inspektora Wachela, któremu wówczas podlegaÅ‚ Prudnik, 100 tys. zÅ‚. Z tym, Å¼e tylko
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czÄ™Å›Ä‡ tej sumy chciaÅ‚ zapÅ‚aciÄ‡ w euro, a czÄ™Å›Ä‡ w nasieniu angloarabskich
czempionów Francji w WKKW. Przed DÅ¼agasem otworzyÅ‚a siÄ™ wiÄ™c moÅ¼liwoÅ›Ä‡
miÄ™dzynarodowej kariery sportowej i hodowlanej, jakiej wtedy nie miaÅ‚ Å¼aden polski koÅ„, a
przed polskÄ… hodowlÄ… okazja pozyskania nasienia dobrych, sprawdzonych reproduktorów
angloarabskich. JednakÅ¼e chcÄ…c takiego ogiera sprzedaÄ‡, naleÅ¼aÅ‚o zabezpieczyÄ‡ interes
polskiej hodowli poprzez zamroÅ¼enie jego nasienia. Poza tym na takÄ… sprzedaÅ¼ musiaÅ‚a
wyraziÄ‡ zgodÄ™ Agencja NieruchomoÅ›ci Rolnych. Z uwagi na to, Å¼e koÅ„ miaÅ‚by
zadebiutowaÄ‡ jako 5-latek, potrzebowaÅ‚by rzetelnego i w miarÄ™ dÅ‚ugiego treningu,
naleÅ¼aÅ‚o dziaÅ‚aÄ‡ szybko. O zgodÄ™ takÄ… zaczÄ™Å‚a zabiegaÄ‡ inspektor Izabela
Wierzchowska, której mniej wiÄ™cej od marca 2017 roku zaczÄ™Å‚y podlegaÄ‡ wszystkie
stadniny maÅ‚opolskie. Niestety, jej zabiegi zostaÅ‚y zablokowane przez Marka Wachela, któremu
wówczas Prudnik juÅ¼ nie podlegaÅ‚, ale podlegaÅ‚o mu Stado Ogierów w Å•Ä…cku.  A prezes
Å‚Ä…ckiego stada, zapewne namówiony przez Jacka Rutkowskiego, który byÅ‚ wÅ‚aÅ›cicielem 
Szkraba, zaczÄ…Å‚ sÅ‚aÄ‡ do ANR proÅ›by, aby DÅ¼agas trafiÅ‚ do Å•Ä…cka, a nie do Francji. Na
poczÄ…tku roku 2017 DÅ¼agas zostaÅ‚ wysÅ‚any do SK MichaÅ‚ów w celu pobrania i
zamroÅ¼enia nasienia, czyli postanowiono zrobiÄ‡ to, na co prezes Åšwiderski wpadÅ‚ prawie rok
wczeÅ›niej. W opinii tamtejszych specjalistów ogier nie chciaÅ‚ wskakiwaÄ‡ na fantom i mimo wielu
prób i miesiÄ™cznego pobytu, nasienia pobraÄ‡ siÄ™ nie udaÅ‚o. Prosto z MichaÅ‚owa,
prawdopodobnie decyzjÄ… ANR, DÅ¼agas pojechaÅ‚ do SO Å•Ä…ck. Tam nie byÅ‚o Å¼adnych
problemów i juÅ¼ w pierwszych dniach SK Prudnik otrzymaÅ‚o pierwsze dawki Å›wieÅ¼ego
nasienia, by je uÅ¼yÄ‡ w hodowli. Z tej stanówki urodziÅ‚o siÄ™ w Prudniku w 2018 roku 11
ÅºrebiÄ…t. Po pobraniu nasienia nie wiadomo z jakich powodów DÅ¼agas przebywaÅ‚ w Å•Ä…cku
do lipca. Nie wiadomo oficjalnie, ale moÅ¼na siÄ™ domyÅ›laÄ‡, Å¼e byÅ‚a to gra na czas, czyli na
to, co za chwilÄ™ nastÄ…piÅ‚o. Bowiem w zwiÄ…zku z takim rozwojem spraw Thomas Carlile
wycofaÅ‚ ofertÄ™. TuÅ¼ po przeglÄ…dzie wiosennym 2017 pani inspektor Wierzchowska,
wyraÅ¼ajÄ…ca niezadowolenie z podejÅ›cia do hodowli koni przez prezesa StÄ™pkowskiego,
zostaÅ‚a pozbawiona pieczy nad stadninÄ… i ponownie nadzór nad SK Prudnik objÄ…Å‚ Marek
Wachel. ChÄ™Ä‡ zakupu tego ogiera wyraziÅ‚o SO Å•Ä…ck, jednak za duÅ¼o mniejszÄ… sumÄ™
niÅ¼ proponowaÅ‚ Carlile, a najchÄ™tniej chciaÅ‚oby go dzierÅ¼awiÄ‡. Nie zapewniaÅ‚o teÅ¼ dla
niego dobrego jeÅºdÅºca i procentu od sprzedaÅ¼y nasienia dla macierzystej stadniny. W tej
sytuacji do sprzedaÅ¼y nie doszÅ‚o. Po powrocie do stadniny DÅ¼agas zostaÅ‚  uÅ¼yty w hodowli
w sezonie 2018  i rozpoczÄ…Å‚ w wieku 5 lat trening sportowy najpierw pod Piotrem Tokarczykiem
, a potem pod IgÄ… Szpak, w którym potwierdziÅ‚ talent; zgodnie ze swoim wiekiem rozpoczÄ…Å‚ z
powodzeniem starty w konkursach klasy N (120 cm). W roku 2019 rozpoczÄ…Å‚ stanówkÄ™, ale
krótko po zwolnieniu hodowczyni, Katarzyny Wiszowaty, z pracy, co miaÅ‚o miejsce pod koniec
lutego, juÅ¼ w i pierwszej poÅ‚owie marca zostaÅ‚ sprzedany do SO Å•Ä…ck teoretycznie za 40 tys.
zÅ‚. Teoretycznie, bo prawdopodobnie doszÅ‚o do wymiany barterowej, o czym w drugiej czÄ™Å›ci. 
Teoretycznie moÅ¼na powiedzieÄ‡, Å¼e Marek Wachel dziaÅ‚aÅ‚ na rzecz polskiej hodowli. Dobry
ogier zamiast do Francji trafiÅ‚ do Stada Ogierów Å•Ä…cku, a wiÄ™c bÄ™dzie dostÄ™pny dla
polskich hodowców. Ale czy takie dziaÅ‚anie byÅ‚o korzystne dla Stadniny Koni Prudnik? Stadnina
miaÅ‚a szansÄ™ na:&bull; pozostawienie sobie zamroÅ¼onego nasienia DÅ¼agasa, a wiÄ™c
uÅ¼ycie go w hodowli mimo sprzedaÅ¼y,&bull; pozyskanie nasienia dobrych ogierów
angloarabskich z Francji,&bull; uzyskania dobrej ceny za ogiera,&bull; no i przede wszystkim
promocji ogiera na arenie miÄ™dzynarodowej w WKKW pod klasowym zawodnikiem, co daÅ‚oby
stadninie nie tylko satysfakcjÄ™, ale mogÅ‚o siÄ™ przeÅ‚oÅ¼yÄ‡ na zwiÄ™kszenie
zainteresowania prudnickimi angloarabami na Å›wiecie. A co stadnina ma obecnie? Nasienie 
DÅ¼agasa jest, ale nasienia francuskich angloarabów nie ma. Suma sprzedaÅ¼y jest duÅ¼o
mniejsza, a kasa stadniny zobaczyÅ‚a zapewne tylko czÄ™Å›Ä‡ owych 40 tys. zÅ‚. A promocja w
sporcie? DÅ¼agas startuje obecnie w konkurencji skoków przez przeszkody pod Dariuszem
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GarstkÄ…, ale tylko na zawodach towarzyskich i regionalnych w Å•Ä…cku zaledwie w kl. LL i L. Nie
uczestniczyÅ‚ w Å¼adnych wystawach i pokazach hodowlanych niezbÄ™dnych dla promocji ogiera,
a poziom startowy uniemoÅ¼liwia mu nawet kwalifikacjÄ™ do MPMK. Niestety, bez naleÅ¼ytego
treningu, startów i promocji trudno oczekiwaÄ‡, by miaÅ‚ wziÄ™cie u hodowców i
najprawdopodobniej bÄ™dzie to kolejny zmarnowany talent. Szkoda jest tym wiÄ™ksza, Å¼e  w
hodowli maÅ‚opolskiej wystÄ™puje dotkliwy brak ogierów sprawdzonych w sporcie.Ogier Albaicin,
czyli jak wypromowaÄ‡ kiepskiego ogieraDruga sprawa dotyczy ogiera peÅ‚nej krwi angielskiej 
Albaicin (Sorbie Tower -  Amarna po Great Lakes). Ogier ten urodziÅ‚ siÄ™ w 2014 roku w Stadninie
Koni Krasne. Jego kariera na torze wyÅ›cigowym na SÅ‚uÅ¼ewcu byÅ‚a bardzo przeciÄ™tna. W
wieku dwóch lat na siedem startów wygraÅ‚ dwie gonitwy, w tym sÅ‚abo obsadzonÄ… NagrodÄ™
Calderona. Jako trzylatek teÅ¼ biegaÅ‚ 7 razy, ale najlepsze miejsce jakie zajÄ…Å‚, to czwarte. Na
koniec sezonu 2017 handicap dla Albaicina zostaÅ‚ ustalony na poziomie 68,0 kg. Dla mniej
wtajemniczonych &ndash; handicap jest miarÄ… pozycji konia na torze wyÅ›cigowym. Im wyÅ¼szy
(im wiÄ™cej kg), tym lepszy, cenniejszy jest dany koÅ„, bo zanotowaÅ‚ wiÄ™ksze sukcesy w
gonitwach, w których startowaÅ‚. Innymi sÅ‚owy &ndash; liczba kilogramów w handicapie
generalnym i miejsce konia w tabeli, to odpowiednik miejsca w rankingu sportowca z danej
dyscypliny sportowej. WysokoÅ›Ä‡ owego handicapu ma teÅ¼ jeszcze jedno istotne znaczenie
&ndash; jest wyznacznikiem przy kwalifikacji ogiera do hodowli koni póÅ‚krwi. Aby ogier dostaÅ‚
licencjÄ™ do krycia klaczy maÅ‚opolskich musi mieÄ‡ handicap minimum 72,0 kg, a do krycia klaczy
szlachetnych póÅ‚krwi &ndash; minimum 78,0 kg. OczywiÅ›cie musi speÅ‚niÄ‡ teÅ¼ inne kryteria i
zostaÄ‡ pozytywnie oceniony przez komisjÄ™ PZHK, ale wyznacznikiem jego dzielnoÅ›ci na torze
wyÅ›cigowym jest wÅ‚aÅ›nie wysokoÅ›Ä‡ handicapu.Dla ilustracji tego wskaÅºnika warto podaÄ‡,
Å¼e Å›wietny na torze Caccini (wygraÅ‚ Derby i WielkÄ… WarszawskÄ…), który ostatnio dostaÅ‚
licencjÄ™ do krycia w póÅ‚krwi w Polsce, zszedÅ‚ z toru z handicapem 91,0 kg. WczeÅ›niej takie
licencjÄ™ otrzymywaÅ‚y ogiery: St. Moritz &ndash; 87,5 kg, Ruten &ndash; 85,0, Jovellanos
&ndash; 84,0 kg. Jak to siÄ™ wiÄ™c staÅ‚o, Å¼e ogier Albaicin, mimo zbyt niskiego handicapu, bo
o 4 kg niÅ¼szego, by móc kryÄ‡ klacze maÅ‚opolskie, oraz aÅ¼ o 10 kg niÅ¼szego, by kryÄ‡
klacze sp, zostaÅ‚ zakupiony przez Stado Ogierów Å•Ä…ck? O kwalifikacjach do tego, aby byÄ‡
uÅ¼ytym w hodowli koni peÅ‚nej krwi, juÅ¼ nie wspominam, bo jest oczywiste, Å¼e takich teÅ¼ nie
miaÅ‚. Dopiero po zakupie przez stado w Å•Ä…cku zostaÅ‚ przedstawiony komisji PZHK w celu
uzyskania licencji. Nie wiadomo teÅ¼, czy ktokolwiek sprawdziÅ‚ stan jego uzÄ™bienia.
PoprawnoÅ›Ä‡ zgryzu  u reproduktrów xx kryjÄ…cych w póÅ‚krwi jest wymagana. Podczas
kwalifikacji ogierów w Lesznie uzyskaÅ‚ najniÅ¼szÄ…, dopuszczajÄ…cÄ… do krycia bonitacjÄ™ za
pokrój, czyli 78 pkt., w tym 13 za typ. Jednak nie zostaÅ‚ zakwalifikowany przez komisjÄ™ z innych
powodów, a wÅ‚aÅ›ciwie braków. Chodzi o zastrzeÅ¼enia co do kopyt i.... zgryzu, a takÅ¼e o to,
Å¼e w tzw. korytarzu skakaÅ‚ maÅ‚o odwaÅ¼nie i kiepsko technicznie (odgiÄ™ty) oraz sÅ‚abo
siÄ™ ruszaÅ‚. Po jakimÅ› czasie zostaÅ‚ przedstawiony ponownie do oceny. Po korekcie zgryzu i
kopyt uzyskaÅ‚ warunkowÄ… licencjÄ™ na pokrycie 10 klaczy, ale tylko w rasie maÅ‚opolskiej. Czy
aby nie przepchniÄ™to go tylko po to, aby Marka Wachela nie spotkaÅ‚y konsekwencje
sÅ‚uÅ¼bowe? Bo wisiaÅ‚y one nad nim za dopuszczenie do zakupu przez paÅ„stwowe stado
ogierów konia, który nie speÅ‚niaÅ‚ kryteriów wymaganych od ogiera. Taka
&bdquo;koleÅ¼eÅ„ska&rdquo; przysÅ‚uga. Warunkowa licencja dla ogiera oznacza, Å¼e aby jÄ…
przedÅ‚uÅ¼yÄ‡, co najmniej 10 ÅºrebiÄ…t po takim ogierze musi uzyskaÄ‡ pozytywnÄ… ocenÄ™.
Im lepsze klacze-matki, tym wiÄ™ksza szansa, aby takie warunki speÅ‚niÄ‡. Nic wiÄ™c dziwnego,
Å¼e pan Wachel w 2018 roku zasugerowaÅ‚ uÅ¼ycie Albaicina w SK Prudnik. PoniewaÅ¼ jednak
Stadnina miaÅ‚a wówczas zapewnionÄ… po korzystnej cenie stanówkÄ™ wybitnym ogierem Caccini
, wiÄ™c tÄ™ sugestiÄ™ odrzuciÅ‚a, ku niezadowoleniu pana inspektora. Nie udaÅ‚o mu siÄ™
równieÅ¼ zainteresowaÄ‡ ogierem Albaicin stadnin w Janowie Podlaskim, jak i w Walewicach.
Jednak w kilka dni po tym, jak Katarzyna Wiszowaty zostaÅ‚a zwolniona z Prudnika, Albaicin 
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zajÄ…Å‚ tam boks ogiera czoÅ‚owego! A tu kolejny kwiatek! Nowy hodowca w prudnickiej stadninie
&ndash; miÅ‚osiernie pominÄ™ jego nazwisko - nie zapoznaÅ‚ siÄ™ z warunkami stanówki i kryÅ‚
nim nie tylko klacze maÅ‚opolskie, ale takÅ¼e szlachetnej póÅ‚krwi (!), co byÅ‚o niezgodne z
zapisami warunkowej licencji. I tu nastÄ™pny kwiatek! Taki nieprofesjonalny plan stanówki musiaÅ‚
przecieÅ¼ z urzÄ™du zaakceptowaÄ‡ Marek Wachel.  MaÅ‚o tego &ndash; liczba klaczy
maÅ‚opolskich pokrytych og. Albaicin byÅ‚a mniejsza niÅ¼ 10, co z kolei od razu przekreÅ›laÅ‚o
ewentualnÄ… moÅ¼liwoÅ›Ä‡  przedÅ‚uÅ¼enia warunkowej licencji do krycia klaczy maÅ‚opolskich. 
A co do ÅºrebiÄ…t urodzonych z klaczy sp po Albaicinie...czy nie trzeba bÄ™dzie ich opisaÄ‡ jako
NN &ndash; Panie Inspektorze? BÄ™dzie to drugi taki przypadek w stadninie paÅ„stwowej po
MichaÅ‚owie, gdzie za rzÄ…dów duetu Maciej Grzechnik i Hanna Sztuka ogier arabski bez licencji
do krycie w póÅ‚krwi pokryÅ‚ klacze maÅ‚opolskie i zrodzone z tego potomstwo jest opisane jako NN!
  Wraz z przybyciem do Prudnika Albaicina stadninÄ™ opuÅ›ciÅ‚ DÅ¼agas sprzedany do SO
Å•Ä…ck za 40 tys. zÅ‚. MoÅ¼na siÄ™ tylko domyÅ›laÄ‡, Å¼e byÅ‚a to transakcja barterowa,
przynajmniej po czÄ™Å›ci (czÄ™Å›Ä‡ w pieniÄ…dzach, a czÄ™Å›Ä‡ w stanówce), bo jak wiadomo
stada ogierów nie majÄ… pieniÄ™dzy. W przypadku walki o to, aby DÅ¼agas nie trafiÅ‚ do
Thomasa Carlila z Francji, a do SO w Å•Ä…cku, moÅ¼na by siÄ™ na siÅ‚Ä™ doszukaÄ‡
argumentu, Å¼e to dla dobra polskiej hodowli (choÄ‡ na pewno nie dla dobra SK Prudnik), o ile
oczywiÅ›cie zostanie wypromowany poprzez sport. Jednak przepychanie Albaicina przez sita
kwalifikacyjne, aby zrobiÄ‡ z niego reproduktora, na pewno dobre dla polskiej hodowli nie jest.
MówiÄ…c wprost &ndash; jest to dziaÅ‚aniem na szkodÄ™ polskiej hodowli. Czy Marek Wachel
poniesie za to konsekwencje?Marek Szewczyk PSJak siÄ™ dowiedziaÅ‚em juÅ¼ po zamieszczeniu
tego tekstu, Albaicin kryje obecnie w Walewicach. Czy nie chodzi przypadkiem o to, aby dobiÄ‡ do
liczby 10 klaczy maÅ‚opolskich pokrytych tym ogierem, a tym samym ratowaÄ‡ moÅ¼liwoÅ›Ä‡
przedÅ‚uÅ¼eniu mu licencji warunkowej? 
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